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سخنگوی اقتصادی دولت درنشست خبری:

امسال برنامه ای برای افزایش قیمت بنزین نداریم

در ایام اربعین پیش بینی می شود جابه جایی 5 میلیون زائر به کشور عراق صورت بپذیرد500 هزار واحد مسکونی در قالب طرح نهضت ملی مسکن با مشارکت تعاونی های مسکن ساخته خواهد شد

وزیر جهادکشاورزی در نشست خبری:

بعد از 16 سال صادرات سیب ایران به پاکستان آزاد شد. صادرات عسل و مرکبات ایران به چین آغاز شده است

با افزایش 75 درصدی قیمت معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در پاسخ به »ایران« تشریح کرد
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 سال بیست و هشتم
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گــروه اقتصــادی/ ســخنگوی اقتصــادی 
دولــت با بیان اینکه ۱۵۰۰ شــرط دســت 
و پاگیــر بــرای اعطــای مجوز بــه جوانان 
برداشــته شــد و در ایــن مــدت ۷۵ هزار 
فعال اقتصــادی برخط مجــوز دریافت 
مجــوز  مــدت  ایــن  در  گفــت:  کردنــد، 
دو  از  بیــش  خارجــی  ســرمایه گذاری 
برابر شــد و بــه ۵ میلیارد دلار رســید. به 
گــزارش ایرنــا، ســید احســان خاندوزی 
روز یکشــنبه در نشســت خبــری بــا ارائه 
گــزارش عملکــرد یک ســاله وزارت امور 
اقتصــادی و دارایــی ، گفــت: در دولــت 
قبــل بی انضباطی هــای نظــام مالــی و 
بودجــه ای اثــر خــود را در اقتصــاد بویژه 
ســفره مردم وارد کــرده بود. ســخنگوی 
اقتصــادی دولــت تصریــح کــرد: دولت 
سیزدهم تدابیری برای ثبات اقتصادی و 
حل چالش های اقتصادی در بلندمدت 
اندیشــید و رشــد اقتصادی در سه ماهه 
نخســت در دولــت تصویــب و ایــن بــه 
اولیــن مصوبه اقتصادی تبدیل شــد. در 
شــرایطی که ســایه تحریم هــا همچنان 
روی کشــور وجــود دارد، توانســتیم ۵.۶ 
بــه ۹.۸  را  نفــت  افــزوده  درصــد رشــد 
درصد برســانیم و نســبت به ســال قبل 
۱۱ برابــر شــد. وزیــر اقتصــاد با اشــاره به 
ثبات بخشــی بــه اقتصــاد کلان گفت: با 
کنتــرل جــدی ترازنامه شــبکه بانکی که 
ماهانه رصد می شود، کنترل نقدینگی از 
۴۰.۵ بــه ۳۷.۵ درصد در ابتدای دولت، 
شــاهد کنترل نقدینگی ۳۵درصدی )به 
اســتثنای بانــک مهر اقتصــاد( از ابتدای 
تیرمــاه هســتیم. وی افــزود: همچنیــن 
در این مدت ۱۵۰۰ شــرط دســت و پاگیر 
بــرای اعطای مجوز از یک ســال گذشــته 
حــذف و صــدور مجــوز تبدیــل بــه روال 
عادی شــد، به گونــه ای که به موجب آن 
۵۷ هــزار فعال اقتصادی طــی پنج ماه 
گذشــته بدون مراجعه بــه نهادها مجوز 

دریافت کردند.
ë  موجب مالی  قراردادهــای  شــفافیت 

می شود فولاد مبارکه ها تکرار نشود
ســخنگوی اقتصادی دولت در پاسخ 
به اینکه آیا دولت برای بازگشت پول به 
شــرکت  دولتی فولاد مبارکــه وارد عمل 
شــده و قصد شکایت از رانت خواران آن 
را دارد، گفــت: ناکارآمــدی مدیریتــی در 
شرکت فولاد مبارکه باعث شد در دو ماه 
اول ایــن دولت، وزیر صمت مدیرعامل 
را برکنار و تیم مدیریتی جدید را مستقر 

کند.
وی افــزود: در بحــث امــور کیفــری، 
دولــت کامــلًا اعتقــاد دارد کــه بــا دقــت 
بررسی شود و با همه آنانی که از جایگاه 
مدیریتی سوء اســتفاده کردند، با شــدت 
برخــورد شــود و معتقــد اســت گــزارش 
تحقیق و تفحص مجلس با ســرعت در 

دستور کار قوه قضائیه قرار گیرد.
ë  دولت به اهداف خود در مردمی سازی

یارانه دست یافت
خریــد  درصــدی   ۵۷ رشــد  بــه  وی 
تضمینــی گندم و افزایــش ۳۰ درصدی 
ارتبــاط  در  و  کــرد  اشــاره  برنــج  تولیــد 
گفــت:  یارانه هــا  مردمی ســازی  بــا 
دولــت  کــه  یارانه هــا  مردمی ســازی 
اردیبهشــت امســال آن را شــروع کرد با 
اهدافــی همراه بــود کــه در همین چهار 
ماه ثمرات آن در گزارش رســمی ســتاد 
مبــارزه بــا قاچاق کالا و ارز منتشــر شــد. 
ایــن  یــادآور شــد: براســاس  خانــدوزی 

گزارش در دو ماه نخست مردمی سازی 
یارانه هــا نســبت بــه دو ماهه قبــل از آن 
قاچــاق روغن نباتی بیــش از ۵۰ درصد 
در مرزهای کشــور کاهش یافته است. به 
گفته سخنگوی اقتصادی دولت، بیش از 
۴۰۰ هزار میلیارد تومان از شــبکه بانکی 
کشــور بــرای ابر پروژه هــای نفتی شــهید 
سلیمانی، جاسک، مکران و طرح انتقال 
آب از خلیــج فــارس اختصــاص یافت. 
خانــدوزی یــادآور شــد: در پایــان ســال 
۱۴۰۰ ضریب جینی به ۳۹ صدم کاهش 
یافت و امیدواریم کاهش بیشتر آن را در 
سال جاری شــاهد باشیم. وی ادامه داد: 
نــرخ بیکاری به ۹.۲ درصــد در بهار ۱۴۰۱ 
کاهش یافت و نرخ تورم ســالانه منتهی 
به تیرماه امســال کــه ۴۰.۵ درصــد بود، 
نســبت به سال قبل که ۴۴.۲ درصد بود، 
کاهــش نشــان می دهد که البتــه در یک 
بســته کوتاه مــدت قرار اســت به ســمت 
کاهش بیشــتر نــرخ تورم حرکــت کنیم. 
ضمنــاً هــر بخــش گزارشــی از اقدامات 

خود را در این زمینه ارائه دهد. 
وزیــر اقتصــاد در پاســخ به پرسشــی 
دربــاره شــرایط واردات خــودرو یــادآور 
شــد: دو محور در حــوزه صنعت خودرو 
می شــود؛  پیگیــری  صمــت  وزارت  در 
محور نخســت افزایش عرضه خودروی 
داخلــی و البته اصــلاح همزمان قیمت 
اســت  افزایــش کیفیــت  و  تمــام  شــده 

کــه امیدواریــم پایــان ســال گزارشــی از 
اصلاحات صنعت خودروســازی اعلام 
شــود. محــور دوم هــم که نقــش اصلی 
نــدارد واردات خودروهــای کمتــر از ۲۰ 
هزار دلار و تشویق به واردات خودروهای 

کمتر از ۱۰ هزار دلار است.
وی همچنین بــا تأکید بر اینکه واقعاً 
امســال هیــچ برنامــه ای بــرای افزایش 
قیمــت بنزیــن نداریــم. افــزود: مصرف 
روزانــه بنزیــن در ماه هــای گذشــته بــه 
۱۰۰ میلیــون لیتــر هــم رســید کــه رشــد 
قابل توجهــی را نشــان می دهد و اگر این 
روند ادامه یابــد، بصراحت می گویم که 
واقعاً کشور ممکن است نیازمند واردات 
بنزین شود، مگر اینکه آن سقف هایی که 

رد کردیم، کنترل کنیم. 
وی دربــاره احتمــال افزایش قیمت 
بنزین در ســال آینده نیز اظهــار کرد: در 
مــورد ســال آینــده هم تــا بودجــه ۱۴۰۲ 
وزارت  پیشــنهادهای  و  نشــود  تدویــن 
نفت نیاید و در مجلس بررســی نشــود، 
نمی شــود هیچ صحبتی کــرد و امروز که 
با شــما صحبت می کنم برنامه ای برای 
سال ۱۴۰۲ در حوزه بنزین آماده نیست. 
وی افزود: سیاســت دولــت در هر دو 
شرایط تحریم و به نتیجه رسیدن برجام 
مشخص است و همه دستگاه های مهم 
در وزارت اقتصاد جلسات مهمی برگزار 
کردنــد تا در صــورت رفــع تحریم ها چه 
سیاست هایی باید اتخاذ کرد و دو سناریو 

در میز اقتصاد دولت مطرح است. 
وی افزود: ۴.۲ میلیون نفر نســبت به 
ارزیابــی خانوار اعتــراض کردند که عدد 
بزرگــی نیســت و درصــد خطــای بالایی 
محســوب نمی شــد اما کاش همین قدر 
نارضایتــی میــان مردم ایجاد نمی شــد. 
وزارت رفاه ۱.۷ میلیــون اعتراض را وارد 
دانســت و امــکان دریافــت یارانــه برای 
این افراد باز شد و افرادی که وزارت رفاه 
اطلاعاتشــان را دریافت نکرد مســتحق 

دریافت آن نیستند.

گــروه اقتصــادی/ وزیــر جهادکشــاورزی 
وزارت  عملکــرد  و  دســتاوردها 
جهادکشــاورزی را طی یک ســال تشریح 
کرد. ســید جواد ســاداتی نژاد در نشست 
خبــری کــه بــه مناســبت گرامیداشــت 
هفتــه دولــت برگــزار شــد، در خصــوص 
برنامه های وزارت جهاد کشــاورزی برای 
کنترل قیمت برنج گفت: چون در فصل 
برداشــت برنج هستیم بازار برنج نزولی 
اســت. امســال هــم ۲۵ درصــد افزایش 
تولید داشتیم و برنج باکیفیتی نیز تولید 
شــد و این موضوع نیــز در کاهش قیمت 

برنج مؤثر خواهد بود. 
وی ادامــه داد: امســال ممنوعیتی در 
واردات برنج نداریم ولی با واردکنندگان 
مذاکــره کردیــم تــا در فصــل برداشــت 
توزیعــی انجام نشــود. همچنیــن ذخایر 
خوبــی در برنــج خارجــی داریــم و اگــر 
ســوداگران بخواهند در این بخــش ورود 
کننــد با شــرکت بازرگانی دولتــی در بازار 
مداخله خواهیم کرد. وزیر جهادکشاورزی 
اضافه کرد: ســال گذشــته در تولید برنج 
ایرانــی کمبــود داشــتیم و تقاضــا نیز بالا 
رفــت؛ در نهایــت قیمت برنــج افزایش 
یافت، امســال ولــی بازار برنــج متعادل 
خواهد بود. وی با بیان اینکه به تولیدکننده 
و مصرف کننده توجه خواهیم کرد، گفت: 
ســال گذشــته قبل از فصــل تولیــد برای 
اولین بار قیمت خرید تضمینی گندم را 
اعلام کردیم و امســال نیز بــزودی اعلام 
خواهیــم کــرد. ســاداتی نژاد در ادامــه بــا 
اشاره به اینکه مشکلی در ذخایر و تأمین 
نهاده هــای دام و طیــور نداریــم، گفــت: 
ســامانه بــازارگاه، خریــد و فــروش نهاده 
را بــر اســاس ارز نیمایی انجــام می دهد. 
زنجیره هــا، وارد کننده ها و اتحادیه ها نیز 
می تواننــد بــه هــر میزانی کــه نیــاز دارند 
واردات انجــام دهنــد. هیــچ محدودیتی 
بــرای  دامــی  نهاده هــای  واردات  بــرای 
شــرکت یا فرد خاصی وجود ندارد و آنها 
می توانند نهاده خود را در سامانه بازارگاه 

به فروش برسانند. وی در بخش دیگری 
از صحبت هایــش بــه وضعیــت تولیــد 
دانه های روغنی اشاره کرد و گفت:  برنامه 
افزایش تولید دانه های روغنی کم آب بر 
و جایگزینــی آنهــا بــا گونه هــای آب بر در 
دســتور کار وزارت جهاد کشــاورزی است. 
در این راســتا برای کاشت سویا ۶ میلیون 
تومان در هکتار یارانه کشــت داده ایم که 
این اقدام منجر به افزایش تولید خواهد 
شد. ساداتی نژاد با اشاره به اینکه مصرف 
روغــن مــا بــالا اســت و بایــد در مصــرف 
اصلاحاتی صورت گیرد، گفت: همچنین 
باید تنوع ســبد مصرف نیز مــد نظر قرار 
داده شود.  به گفته وی بشقاب غذایی ما 
بســیار گران و پرآب اســت و باید برای آن 
فکری شود. وزیر جهاد کشاورزی با اشاره 
به اینکه در مصرف مرغ و گوشت تعادل 
نداریم، گفت: بایســتی در این بخش نیز 
فرهنگســازی صورت بگیرد. بــرای مثال 
ما گوشت گوسفند زیاد مصرف می کنیم 
گوســاله  گوشــت  دنیــا  در  عمدتــاً  ولــی 
مصرف می شود. ما همچنین می توانیم 
سبد غذایی خود را با محصولات دیگری 

جایگزین کنیم.
ë  تا پایان ســال کمبودی در تأمین گندم و

آرد نداریم
ســاداتی نژاد در ادامــه در پاســخ بــه 
افزایــش ســرانه مصــرف آرد و نــان در 
عشــایر گفــت: در مــورد میــزان مصرف 

شــرکت  کــه  دارد  وجــود  ســرانه ای  آرد 
بازرگانــی دولتــی نیز بر اســاس آن عمل 
می کنــد. اگر در جایی میــزان مصرف بالا 
برود بر اســاس اعلام آن اســتان سهمیه 
افزایــش داده می شــود و هر جا کمبودی 
باشد جبران خواهیم کرد. بنابراین هیچ 
مشکلی در تأمین گندم و آرد تا پایان سال 

وجود ندارد.
ë  از سرگیری صادرات سیب به پاکستان و

مرکبات به چین
وی بــا اشــاره به از ســرگیری صادرات 
به برخی کشــورها گفت: ۱۶ ســال بود که 
سیب ما به پاکستان به صورت مستقیم 
صــادر نمی شــد و ابتــدا به افغانســتان و 
ســپس به پاکســتان می رفت. توانســتیم 
مشکل صادراتی را در این بخش برطرف 
کنیم و در حال حاضر مقدمات صادرات 
ســیب به پاکســتان، کیوی به هند، عسل 
و مرکبــات بــه چیــن، محصــولات دام و 
طیور به عراق و لبنیات به روســیه فراهم 
شده است. ساداتی نژاد همچنین اضافه 
کــرد: امســال تولید مرکبــات در کشــور از 
مرز ۴.۵ میلیون تن بیشتر خواهد شد که 
خبر بسیار خوبی خصوصاً برای صادرات 
است.  وی همچنین به مصرف مرغ سایز 
نیــز اشــاره کــرد و گفــت: در حــال حاضر 
سلیقه کشــور مصرف مرغ سنگین است 
کــه بایــد به ســمت مصــرف مورد ســایز 
حرکت کنیم. حتی در بازارهای صادراتی 

نیز مرغ سنگین خریداری ندارد.
ë  ۲0درصــد اولویــت واردات بــا کشــت

فراسرزمینی است
از  دیگــری  بخــش  در  وی 
صحبت هایش به کشــت فراســرزمینی 
اشــاره کــرد و گفــت: بی آبــی، کــم آبی و 
الگوی کشت از اهمیت بسیاری برخوردار 
است و کشت فراسرزمینی از دام و طیور 
گرفته تا تولیدات کشــاورزی می تواند در 
این بخش مؤثــر باشــد. در وزارت جهاد 
کشــاورزی اداره کل کشــت فراسرزمینی 
تشــکیل شــده اســت شــیوه نامه کشــت 
فراســرزمینی را تصویــب کردیــم کــه تــا 
پیــش از ایــن وجود نداشــت. این شــیوه 
نامه مصوب و ابلاغ شده است و هرکس 
بخواهد کشت فراســرزمینی انجام دهد 
بایــد بــر اســاس آن عمــل کنــد. در حال 
قزاقســتان،  کشــورهای  در  نیــز  حاضــر 
ارمنستان، روسیه و برزیل و ونزوئلا کشت 
فراسرزمینی داریم. در بودجه ۱۴۰۱ نیز تا 
سقف ۲۰ درصد واردات با اولویت کشت 
فراســرزمینی اســت. از نظــر قانــون هم 
ظرفیت های حمایتی از این بخش وجود 
دارد.  وزیــر جهاد کشــاورزی عنــوان کرد: 
جنگ روسیه و اوکراین وضعیت امنیت 
کــرد.  حســاس تر  جهــان  در  را  غذایــی 
بسیاری از کشورها حتی تغییرات سیاسی 
داشتند. بســیاری از کشورها به مشکلات 
بزرگی برخوردند اما در کشــور ما حتی با 
اصلاح یارانه ها هیچ مشــکلی در بازار از 

نظر تأمین وجود نداشت. 
وی افــزود: بــا وجــود اینکــه بخشــی 
از تولیدکننــدگان ســودی هم نداشــتند، 
امــا همچنان تولیــد کردنــد. تصمیم به 
صادرات برای حمایت از تولید اســت اما 
ذخایر را هــم به حد کافی تأمین کردیم. 
۳۰ میلیون تخم مرغ نطفــه دار را خرید 
کردیم و ۱۵۰ میلیارد تومان یارانه به این 
بخش دادیم و این موارد نشــان می دهد 
کــه بــدون برنامــه اقــدام بــه صــادرات 

نمی کنیم.

خبــری  نشســت  در  اقتصــادی/  گــروه 
و  راه  وزیــر  نقــل  و  حمــل  معاونــان 
ایــن  در  گذشــته  روز  کــه  شهرســازی 
موضوعــات  شــد،  برگــزار  وزارتخانــه 
مختلــف مربوط بــه حمل و نقل کشــور 
بویژه با توجه به آغاز ســفرهای اربعین، 

مورد بحث قرار گرفت.
شــهریار افندی زاده، معــاون حمل و 
نقل وزیر راه و شهرسازی در این نشست 
بــا بیان اینکه در ایــام اربعین پیش بینی 
مــا جابه جایــی ۵ میلیــون زائر به کشــور 
عــراق اســت گفــت: ترددهــای زمینــی 
صرفاً از مرزهای غربی بوده و محورهای 
مواصلاتی هــم محدود هســتند. لذا اگر 
نتوانیم مدیریت کنیم زائران به مشــکل 
برمی خورند. وی افــزود: در بخش ریلی 
با توجه بــه محدودیت نــاوگان، قطارها 
صرفــاً از مبادی تهــران، مشــهد، اهواز و 
خرمشــهر به مرز شــلمچه تــردد دارند. 
حــد فاصل ایســتگاه راه آهن خرمشــهر 
به شــلمچه ریل باس رایــگان به صورت 
۲۴ ساعته اقدام به جابه جایی مسافران 
می کند. پیش بینی ما جابه جایی ۲۵۰ تا 
۳۰۰ هــزار نفــر با قطار به عتبات اســت. 
قیمت بلیت قطارهای اربعین نیز همان 
نرخی اســت که در روزهای عــادی برای 
این مسیرها تعیین شده است و افزایشی 
بــرای بلیت قطارهــای اربعیــن نداریم. 
وی تأکیــد کــرد: در حمــل و نقــل هوایی 
طــی روزهای آتــی ۱۲۰ پرواز بــه فرودگاه 
نجــف انجام می شــود که در بــازه زمانی 
اربعیــن بــه ۱۶۰ پــرواز در هفتــه افزایش 
خواهد یافت و پیش بینی ها از جابه جایی 
حــدود ۶۰ هزار نفر بــا هواپیما به عتبات 
اســت. ایــن پروازهــا از ۱۷ فــرودگاه بــه 
مقاصد نجــف و بغداد انجام می شــود. 
معــاون وزیر راه و شهرســازی تأکید کرد: 
جابه جایــی  ســهم  بیشــترین  بنابرایــن 
مسافر به جاده می رسد که پیش بینی ها 
از ۴ میلیــون و ۶۴۰ هــزار نفــر اســت. وی 
گفــت: ۸ هــزار اتوبــوس در ایــام اربعین 
بــه ســفرهای جــاده ای زائــران عتبــات 
اختصــاص می یابــد و اتوبوس هــا از ۱۵ 
شهریور تردد می کنند. از آنجایی که تردد 
اتوبوس هــا در ایام رفت و از ۲۵ شــهریور 
در ایام برگشت به صورت یک سر خالی 
است تصمیم گرفته شد تا با ۷۵ درصد 
افزایــش کرایه مســافر، اقــدام به فروش 

بلیــت کننــد. ایــن در حالی اســت که در 
ســال ۹۸ افزایــش کرایــه اتوبوس هــای 
اربعیــن ۱۰۰ درصــد بــود ولی امســال با 
همــکاری صنــف راننــدگان ۲۵ درصــد 
تخفیــف دادیــم. علیرغــم آنکه شــاهد 
افزایــش قیمت روغن موتور و لاســتیک 
و پرترافیک بودن مسیر هستیم. معاون 
حمــل و نقــل وزارت راه و شهرســازی به 
قیمت ۶ میلیون تومانی بلیت پروازهای 
رفت و برگشــت تهــران- نجف اشــاره و 
اظهار کرد: به عنوان مثال کرایه اتوبوس 
ویــژه تهــران- ایــلام ۱۳۵ هــزار تومــان 
اســت که در ۷۵ درصد ضرب می شــود. 
مرزهای تمرچین، باشــماق، خســروی، 
مهران، شــلمچه و چزابه پذیرای زائران 
اســت. فــروش چارتــری بلیــت هواپیما 
در ایــام اربعین ممنوع بــوده و تخلفات 
به تعزیرات گزارش می شــود. همچنین 
دربســتی گرفتن اتوبوس و کاپوتاژ کردن 
خودروهــای حمــل و نقــل عمومــی بــه 
عراق ممنوع است.  وی گفت: پیش بینی 
ما این اســت که ۳ میلیون نفر با حمل و 
نقل شخصی جابه جا شده و برای زائران 
خارجی مرز شلمچه در نظر گرفته شده 
اســت. به پاکستانی ها اجازه داده ایم تا با 
اتوبوس های خــود به ایران بیاینــد اما از 
آنجایی که فرمان اتوبوس های پاکستانی 
ســمت راســت اســت وظیفــه مدیریت 
ایمنی آنهــا به پلیس راهور واگذار شــده 
است. به گفته معاون حمل و نقل وزارت 
راه و شهرســازی در شهریورماه به حمل 
و نقل عمومی جاده ای دو برابر عملکرد 
مردادماه ســوخت داده می شود ولی در 

مهرماه تصفیه خواهد شد.
ë بهسازی جاده  ها و پایانه  های مرزی 

ســازمان  رئیــس  امانــی،  داریــوش 

راهــداری و حمــل و نقل جــاده ای نیز در 
نشســت خبر روز گذشــته گفت: امســال 
۱۲۳۹ میلیــارد تومان برای آماده ســازی 
زیرســاخت های ســفر جــاده ای اربعیــن 
 ۸۰ از  بیــش  شــد،  داده  تخصیــص 
درصــد کار بهســازی مســیرها و تکمیــل 
زیرساخت ها انجام شــده است و مابقی 
تا ۱۰ روز پیش از شــروع سفرهای اربعین 
بــه پایــان می رســد. وی ادامــه داد: ســال 
گذشــته  بیش از 5۰ درصد رشد ترانزیتی 
در کشــور داشــتیم و در 5 مــاه نخســت 
امسال حدود ۳۰ درصد نسبت به مدت 
مشابه ســال گذشــته افزایش ترانزیت را                            
داریم که این نشان می دهد ما به درستی 
از ظرفیت هــای داخلــی کشــور اســتفاده 
می کنیم . وی گفت: در بحث جابه جایی 
بار داخلی، ما ســال گذشــته بیش از 5۱5 
میلیون تن جابه جایی بار توســط ناوگان 
جــاده ای داشــتیم، بــا همــه ســختی ها  
رانندگان  ما و شرکت های حمل و نقل ما 
در کنار مردم بودند و هر جا نیاز به حضور 
این عزیزان بود تلاش کردند تا بارها روی 
زمین نمانــد. رئیس ســازمان راهداری و 
حمــل و نقــل جــاده ای افــزود: در بحث 
جابه جایــی مســافر هــم ۱۲۱ میلیون نفر 
جابه جایی مسافر داشتیم که خوشبختانه 
نسبت به شرایط کرونا بیش از ۱۰۰ درصد 
افزایــش داشــتیم، بــا توجــه بــه اینکه ما 
اربعیــن را                            در پیــش داریــم و مأموریــت 
بزرگ ما بحث اربعین اســت، بر اساس 
برآوردهــای ســتاد اربعیــن، نزدیــک بــه 
5 میلیــون نفــر ان شــاءالله زائــر اربعیــن 
خواهیم داشت . رئیس سازمان راهداری 
و حمــل و نقل جــاده ای افــزود: موضوع 
دیگر ما رســیدگی به پایانه هــای مرزی با 
عراق اســت که از جمله مهم ترین پایانه 

مــا پایانه مهــران اســت،  در حــوزه ایجاد 
ســایبان و بحث ایجاد مه پاش و افزایش 
سرویس های بهداشــتی و آبسردکن ها و 
سیستم سرمایشــی بخش قابل توجهی 
از کارهــا انجــام شــد  و تــا ۱۰ روز آینــده به 
ثمر خواهد نشســت، همچنیــن در مورد 
گذرگاه هــای شــلمچه و چزابــه افزایــش 
تعداد گیت های عبوری مدنظر است که 

در مراحل نهایی است.
ë نرخ جدید عوارض آزادراه ها 

خیرالله خادمی، مدیرعامل شــرکت 
ســاخت و توســعه زیربناهــای حمــل و 
نقل هم در نشســت خبــری وزارت راه و 
شهرسازی با یادآوری این  که سال گذشته 
در بخش های ریلی،  جاده ای و آزادراهی 
گرفــت،   صــورت  خوبــی  فعالیت  هــای 
اظهار کرد: در بخــش ریلی ۱4۲ کیلومتر 
ریــل جدیــد ســاخته شــده و امیدواریــم 
طی هفته هــای آینده بخش اول راه آهن 
زاهــدان- چابهــار )زاهدان- خــاش( به 
طــول ۱54 کیلومتــر را بــه بهره بــرداری 
برســانیم. وی ادامــه داد: در مــدت یــاد 
شــده ۱۲۹ کیلومتر آزادراه ســاخته شــده 
اســت. در بخــش بزرگراهی حــدود 5۰۰ 
کیلومتــر در کشــور ســاخته شــده اســت.  
معاون وزیر راه و شهرســازی با اشــاره به 
این کــه ۲۲۰ هزار میلیارد تومــان قرارداد 
جاری در بخش توســعه ریــل، راه اصلی 
و آزادراه هــا با پیمانــکاران داریم، گفت: 
برای یک سال آینده می توان با اقدامات 
بودجــه ای نه چنــدان بــا مبالغ بــالا را به 
 56۱ پــروژه   5 برســانیم.  بهره بــرداری 
کیلومتر مســیر ریلی در دســت ســاخت 
داریــم که پیشــرفت فیزیکی آنهــا بالای 
۷5 درصــد اســت. خادمــی افــزود: این 
پروژه ها شامل راه آهن های میانه- تبریز، 
ســنندج،  همــدان-  خــاش،  زاهــدان- 
رشــت- کاســپین و میانه- اردبیل است 
کــه حــدود 44۰۰ میلیــارد تومــان بــرای 
بهره بــرداری این مســیرهای ریلی مورد 
نیاز است. وی بیان کرد: متوسط افزایش 
عــوارض آزادراه هــا را ۲۸ درصــد در نظر 
گرفته بودیم که به برخی نرخ ها اعتراض 
شــد. در آینده نزدیک بررسی ها به پایان 
عــوارض  جدیــد  نرخ هــای  و  می رســد 
آزادراه هــا اعــلام می شــود. ضــرر عــدم 
افزایــش نــرخ عــوارض متوجه توســعه 

زیرساخت های آزادراه ها می  شود.

مســکنی،  مهــدی  اقتصــادی/  گــروه 
معاون تعــاون وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی معتقد است که بخش تعاون 
می توانــد در بزنگاه هــای اقتصــادی بــه 
کمــک اقتصــاد کشــور بیایــد، به شــرط 
آنکه مسئولان، این بخش را باور داشته 
باشــند. او روز گذشــته در نشست خبری 
خود به مناسبت هفته تعاون، ابتدا لب 
به گلایه گشــود و این حرف ها را به زبان 
آورد. گویــا او صبر کرده بود که این زمان 
فرا برســد و آنگاه در یــک جمله بگوید: 
»مشــکل اصلــی بخــش تعــاون بــاور و 

اعتقاد مسئولان به آن است.«
البتــه بعــد از آن گلایــه، مســکنی بــا 
انبوهــی از اخبــار ایــن بخــش بــه میــان 
خبرنگاران آمــده بود. »5۰۰ هــزار واحد 
جدیــد  اساســنامه  براســاس  مســکونی 
تعــاون در قالــب طــرح نهضــت ملــی 
مسکن از طریق معاونت وزارت تعاون، 
مشــارکت  بــا  و  اجتماعــی  رفــاه  و  کار 
تعاونی های مسکن ساخته خواهد شد.«

کارگــران  و  تعاونگــران  اســت  قــرار 
ســاکنان ایــن خانه هــای ســاخته شــده 
بــا  مســکن  ســاخت  اولویــت  و  شــوند 
تعاونی های جوار کارخانه ای اســت زیرا 
کاهش بعد مســافت بین منزل و محل 
کار در کنــار تأمین مســکن از مهم ترین 

اهداف این حوزه است.
اصل ۳۱ قانون اساســی در خصوص 
نیــاز،  بــا  متناســب  مســکن  »داشــتن 
حق هــر فرد و خانــواده ایرانــی« به این 
موضــوع اشــاره دارد که دولــت موظف 
اســت بــا رعایت اولویــت بــرای افرادی 
کــه نیازمندی بیشــتری دارنــد و به طور 
خاص برای روستاییان و کارگران، زمینه 
اجــرای این اصــل قانونی را در راســتای 

تأمین مسکن برای آنها فراهم کند.
تأمیــن  اساســی،  قانــون  براســاس 
مســکن کارگــران بــه عنــوان بخشــی از 
جامعــه کار و تولیــد کــه تشــکیل دهنده 
دهک های پایین درآمدی هستند، باید 
به صــورت ویژه توســط دولت هــا دیده 
شــود که در این بین فعالیت های حوزه 
تعــاون در قالــب اقدامات شــرکت های 
تعاونــی نیــز می توانــد اثرگــذاری قابل 
توجهــی در تأمیــن مســکن بــرای قشــر 

کارگری داشته باشد.
برابر ماده ۱۴۹ قانون کار، کارفرمایان 

نیــز مکلفنــد بــا تعاونی های مســکن و 
در صــورت عــدم وجود ایــن تعاونی ها، 
مســتقیماً با کارگران فاقد مســکن برای 
مناســب  شــخصی  خانه هــای  تأمیــن 
و  باشــند  داشــته  را  لازم  همــکاری 
کارفرمایان بنگاه های بزرگ نیز موظف 
بــه احداث خانه های ســازمانی در جوار 
کارگاه یــا محــل مناســب دیگر هســتند 
و دولــت بایــد با اســتفاده از تســهیلات 
بانکی و امکانات وزارت راه و شهرسازی، 
شهرداری ها و سایر دستگاه ها همکاری 

لازم را در این خصوص داشته باشد.
کارشناســان نیــز معتقدنــد که بیش 
از ۶۰ درصــد میــزان درآمــد جامعه کار 
بخصــوص در بیــن کارگــران به مســأله 
تأمین مســکن اختصاص پیــدا می کند 
کــه البتــه بخش عمــده از ایــن هزینه ها 
صرفــاً در حــوزه اجــاره مســکن اســت و 
قیمت های خرید و فروش بازار مسکن 
امکان تأمین مســکن به صــورت خرید 
را در اختیــار بســیاری از کارگــران قــرار 
نمی دهــد، امــا بــا تمــام ایــن تفاســیر، 
تعاونی هــای  توســط  ســاز  و  ســاخت 
مســکن، همواره محل بحث و مناقشــه 
بــوده، گاهــی موفــق و در مواقعــی نیــز 

ناموفق و ناکام بوده است.
دیروز هم هنگام اعلام خبر ســاخت 
مســکن آن هم با این میزان حجم بالا، 
بدون توضیح بیشــتری از سوی مسکنی 

واکنش خبرنگاران را در پی داشت.
یکی دیگر از مشکلاتی که تعاونی ها 
با آن همواره دســت به گریبان بوده اند، 
اختلافــات  و  آنهــا  مشــارکت  نحــوه 
ایــن میــان  کــه در  بــوده  درون گروهــی 
مسکنی به خبرنگار روزنامه ایران پاسخ 
داد کــه منشــأ بســیاری از اختلافــات در 

تعاون مســکن به خاطر شــرایط تورمی 
هزینــه  و  مصالــح  قیمــت  افزایــش  و 
تمام شده ســاختمان اســت و ما تلاش 
داریم با افزایش سرعت ساخت مسکن 

بر این مشکل فائق شویم.
خبرنــگار روزنامــه ایــران در این باره 
ضمن یادآوری گذشــته نه چنــدان دور 
مشــارکت تعاونی ها در ساخت مسکن 
مهر، از او سؤال کرد که چگونه 5۰۰ هزار 
واحد خانه مســکونی بــدون آنکه منابع 
مالی آن مشــخص و تأمین شــده باشد 
قرار اســت ساخته شــود و فرایند این کار 

چگونه خواهد بود؟
او در جــواب گفــت: »تأمیــن مالــی، 
زمیــن و نحوه ســاخت با توجــه به تورم 
تلاطم هــای  همچنیــن  و  اقتصــادی 
تعاونی هــا،  اعضــای  بیــن  موجــود 
مهم ترین چالش های ساخت 5۰۰ هزار 
واحــد مســکونی در قالــب طرح جهش 
تعاونــی  شــرکت های  توســط  مســکن 

است.
وزارت تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی 
بــا توجه بــه مؤلفه هــای گفته شــده، در 
قالب اساســنامه جدید که سه روز پیش 
به تعاونی های مسکن ابلاغ شد، اقدام 
به مشارکت در این طرح کرده است. در 
اساســنامه جدید تعــاون بــه تعاونی ها 
اجازه ســاخت داده نمی شــود بلکه این 
مجــوز بایــد توســط شــرکت های دارای 
اعتبار تخصصی در حوزه ساخت و ساز 
دریافت شــود. اساســنامه جدیــد حوزه 
تعــاون بــر مبنــای جهش تنظیم شــده 

است.
مســأله بعدی، زمین بــود که تاکنون 
ســاخت یک میلیــون و ۶۰۰ هــزار واحد 
مســکونی توســط دولــت محقــق شــده 

است.
تأمین مالــی نیز یکی دیگــر از موارد 
هــزار   5۰۰ ســاخت  برانگیــز  چالــش 
واحــد مســکونی اســت کــه در ایــن باره 
برای ســاخت مســکن در طــرح جهش 
مســکن، منابع مختلفــی در نظر گرفته 
شــده اســت  از جملــه اینکــه صنــدوق 
زمین و ســاختمان باید راه اندازی شود، 
همچنیــن بــه روش مــدل تعاونــی کــه 
افــراد کم درآمــد کنار هــم قــرار گیرند و 
هزینه تمام شده ساخت مسکن کاهش 
یابــد، البتــه دولت هم کمــک می کند و 

زمین در اختیارشان قرار می دهد.
وی در ادامــه گفت: »امروز در بخش 
تعاون به ســاخت فکــر نمی کنیم بلکه 
و  ســاخت  تکنولوژی هــای  اندیشــه  در 
تأمین منابع هســتیم. در حوزه مســکن 
مهــر، ۸۴۰ هزار واحد توســط تعاونی ها 
ســاخته شــده اســت و در این چندماهه 
اخیــر، اساســنامه های جهش مســکن و 
تعاونی های مرزنشین مورد اصلاح قرار 

گرفته است.«
چگونــه  اینکــه  دربــاره  مســکنی، 
افــراد می توانند توســط ایــن تعاونی ها 
بــرای خانــه دار شــدن شناســایی شــوند 
گفــت که  افراد در ســامانه ملی مســکن 
ثبت نــام می کننــد و از طــرف وزارت راه 
و شهرســازی بــه ما اعلام می شــود و در 
ســاماندهی  را                             آنهــا  تعاونی هــا  قالــب 
می کنیــم. بنــا بر وعــده دولت در ســال 
۱4۰۰، قرار اســت که تا پایان سال ۱4۰4، 
یعنــی زمانی کــه دولت ســیزدهم امور 
اجرایــی را به دولــت چهاردهــم واگذار 
مســکونی  واحــد  میلیــون   4 می کنــد، 
ســاخته شــود. گفتــه می شــود کــه برای 
ســاخت این میزان خانــه، به 4۰۰۰ هزار 

میلیارد تومان نقدینگی نیاز است.
ســاخت  بــرای  مجلــس  و  دولــت 
4 میلیــون واحــد مســکونی، در قالــب 
طرحی با نام طرح نهضت ملی مسکن 
و بــا تخصیــص اعتبــارات لازم در ایــن 

زمینه اقدامات لازم را انجام داده اند.
بر اســاس گفته های مسئولان وزارت 
در  ســاز  و  ســاخت  شهر ســازی  و  راه 
قالــب این طرح آغاز شــده و حتی گفته 
می شــود که تا چند ماه آینــده در برخی 
از شــهرها اولین خانه های مســکونی به 

بهره برداری خواهد رسید.


